
   

 

Vážení čtenáři, 
 bohužel, ani říjen nijak nenaznačuje, že by se lidem v ČR mělo s

Fialovou vládou blýskat na lepší časy. Místo toho jsou další  a
další  lidé  vyděšeni  zprávami  a  bohužel  také  účty  za  odběr
energií.  Když  vám  pak  bude  premiér  Fiala,  nebo  někdo  z
vládních energetických expertů tvrdit, že cena elektřiny se odvíjí
od  ceny  na  tzv.  Lipské  burze,  zpozorněte.  Ze  Zprávy  k
výsledkům hospodaření skupiny ČEZ za I. pololetí 2022 je totiž
patrná jedna věc - ČEZ více než 95 % své výroby v letošním
roce prodal  pod 95 eur  za MWh. Kontrakty zaručující  stejnou

cenu má navíc ČEZ zařízeny taktéž na rok 2023. Pro drtivou většinu výroby ČEZu je
pak česká domácnost koncovým spotřebitelem. Jak je tedy možné, že ČEZ zásobuje
české domácnosti energií za cenu pod 95 eur na MWh, ale vláda zastropuje cenu na
180 eurech za MWh? Jak je tohle možné, navíc u výrobce, který je ze 70 % vlastněn
státem? ČEZ navíc dokáže vyprodukovat dostatek energie pro všechny firmy a občany
ČR, Češi za ni ale přesto platí dvojnásobek toho, než za kolik ji prodává ze 70 % státní
firma dalším distributorům. Ministerstvo průmyslu a obchodu a Energetický regulační
úřad mlčí a z televize nám pan Fiala povídá něco o tom, jak za drahé energie může
válka. Jako by profesor politologie Fiala zjistil, že vyděšený dav se lépe ovládá. Já ale
vůči promyšlenému a systematickému okrádání občanů mlčet nehodlám!
  A mlčet nehodlám ani proti politickému chování, které, příznačně pro reprezentanta
KDU-ČSL, předvedl ministr práce a sociálních věcí Marian Jurečka. Ten v únoru 2016,
stejně jako zbytek KDU, hlasoval pro zavedení EET. Minulý týden ale hlasoval pro jeho
zrušení. Zkrátka dle klasického lidoveckého pravidla "pro koryto všechno". Nešlo navíc
o jediný povyk, který ministr Jurečka v uplynulém týdnu svým chováním vyvolal. Médii
také obletěl jeho výrok, dle kterého je zvýšení hranice věku pro odchod do důchodu
nad 65 let nevyhnutelné. Místo klidného stáří se tak Husákovy děti dočkají dalších let
práce, za kterou budou i po pětašedesátce pobírat mzdu, za kterou stěží zaplatí účet
za energie. Ve vidině světa dle Mariana Jurečky a zbytku asociální Fialovy vlády nás
zkrátka všechny čeká zářná budoucnost.
  Kdo ale s placením účtů za energie rozhodně problém mít nebude je bývalý ministr
školství za STAN, Petr Gazdík. Ten sice na svůj post po odhalení jeho účasti na kauze
Dozimetr  rezignoval,  nyní  se  ale  Gazdík,  který  se  přímo  scházel  s  obviněným
podnikatelem Redlem, na ministerstvo školství  vrací  v roli  poradce svého nástupce
Vladimíra Balaše. Tzv. „na oko“ odstoupit, aby příliš neklesly volební preference, a po
volbách šup zpátky do teplého křesla tahat za nitky. Tohle je ta obroda hnutí STAN a
vyvození politické odpovědnosti. Jak KDU-ČSL, tak STAN si v obou případech dělají z
lidí  blázny.  Nejhorší  však  je,  že  se  ani  nestydí  při  tom  mluvit  o  slušné  politice.
  V posledních dnech se na mě na vás obrátila také celá řada z vás, občanů, kteří mají
současné situace dost a už je nebaví, jak se jim vládní politici a další státní činitelé z
televizních  obrazovek  smějí.  Poslední  kapkou  bylo  vystoupení  guvernéra  České
národní  banky Aleše Michla,  který v  rozhovoru  pro  ČT24 vyzýval  k  omezení  růstu
mezd.  Jen pro  upřesnění  –  loni  si  dle  výroční  zprávy přišel  guvernér  ČNB na 4,3
milionu čistého a všichni zaměstnanci ČNB mají ve smlouvách tzv. inflační doložku,
která jim  zajišťuje,  že  jim díky inflaci  reálná mzda neklesne.  Na rozdíl  od běžných
zaměstnanců. Řeči pana guvernéra tak připomínají známé přísloví o kázání vody a pití
vína. Ať zkusí nejprve aspoň několik měsíců pracovat za minimální mzdu a pak nám
dává hraběcí rady!
  Drahé  energie  se  také  čím  dál  více  začínají  podepisovat  na  cenách  základních
surovin. A tak zatím co běžní lidé budou zvažovat, zda si při cenách cukru 40 Kč za kilo
budou  moci  dovolit  letos  na  Vánoce  péct  vánoční  cukroví,  ti  nejbohatší  nadále
bohatnou o nepředstavitelné, astronomické částky. Majetek stovky nejbohatších Čechů
se podle časopisu Forbes meziročně zvýšil o půl bilionu korun. Ano, čtete správně. Pár
nejbohatších Čechů zbohatlo o půl bilionu za pouhý rok. A jen tak mimochodem – ani
jeden z deseti nejbohatších nezchudl. Tolik jen k proklamovanému utahování opasků a
k řečem o tom „že tak  trochu zchudneme všichni“!  Chudnou jen miliony t ěch,
kteří  neměli  to  št ěstí  a  nepat ří  mezi  vyvolené.  Kate řina  Kone čná  ,
předsedkyn ě ÚV KSČM
 KSČM odmítá sou časné návrhy ministra Jure čky

Ministr práce a (a)sociálních věcí Marian Jurečka opět  negativně perlí.
Jako  výsměch  všem  poctivě  pracujícím  se  musí  jevit  jeho  nejnovější
návrh zvýšit od začátku příštího roku minimální mzdu na 41 % průměrné
mzdy, což odpovídá zvýšení zhruba o 350 Kč. Přitom poslancům se zvýší
jejich plat od 1. ledna 2023 o 11 600 Kč a ministrům, jako je pan Jurečka,
o 26 000 Kč. Vzhledem k tomu, že v letošním roce bude inflace možná

víc než 18%, jde skutečně u zvýšení minimální mzdy pouze a jenom o almužnu. KSČM
zásadně nesouhlasí s prodlužováním věkové hranice pro odchod do důchodu nad 65
let,  kterým chce ministr  Jurečka řešit  zvyšující  výdaje na důchodovém účtu.  Přitom
připravované zkrácení doby potřebné pro dosažení nároku na důchod bude znamenat
snížení příjmů pro financování průběžného pilíře a znevýhodňuje zaměstnance, kteří
poctivě celý život důchodové pojištění platí. KSČM rovněž odmítá reformu spočívající
v přeneseném financování na dobrovolné penzijní pojištění, které již dnes řada občanů
nebude schopna platit a které znehodnotí  vysoká míra inflace. A ministr Jurečka po
třetí. Poslanci a ministři  si zvyšují  platy, lidem enormně rostou životní náklady, firmy
mají starost o přežití, opatření vlády jsou opožděná, nedostatečná či dokonce neúčinná
a  pan  ministr  podává  pozměňovací  návrh  na  snížení  důchodu  „některým
představitelům komunistického režimu“.  Ministr  Jurečka chce takto potrestat  zhruba
několik set 80 a víceletých občanů a sebrat jim až několik tisíc korun měsíčně. Mstít se

na takto starých lidech je podlost a hyenismus.  
KSČM požaduje:

•zvýšení minimální mzdy na 20 000 Kč,
•zmrazení platů ústavním činitelům,
•nezvyšování věku pro odchod do důchodu,                                             
-odmítnutí snížení důchodů „některým představitelům komunistického režimu“.

•pravidelnou  a
důslednou  valorizaci důchodů
s důrazem na zvyšování nízkých
důchodů,

Společný  postup  je  zp ůsob,  jak  vrátit
levici do politiky, říká Ji ří Paroubek pro
iportal24.cz  (Bývalý premiér a p ředseda ČSSD)

Od voleb  do  PS P ČR uplynul  rok  a  poprvé  od  vzniku
samostatné  ČR  nemá  v dolní  komo ře  své  zastoupení
levice. Pro č podle vás levice ztrácí voli če?
 U každé z těch dvou levicových stran, KSČM a ČSSD, to má

trošku jiné důvody.  Situaci  KSČM neznám detailně  zevnitř,  snad jen jak  to vidím
z vnějšku. KSČM byla dlouho stranou protestu a v minulém volebním období se něco
změnilo. Začala, byť ne z vládních, ale z parlamentních lavic, podporovat vládu. A i
když to byla vláda levého středu, nicméně tradiční komunističtí  voliči  začali hledat
jinou stranu protestu, která byla v tu chvíli hlasitější, ať už to bylo hnutí SPD nebo
třeba Přísaha, ale i  jiné politické strany nebo hnutí.  No a potom, když už KSČM
podporovala de facto vládu v řadě  klíčových rozhodnutí,  umožňovala její  existenci
tím,  že  nebyla  ochotna  se  podílet  na  hlasování  o  nedůvěře  vládě  s pravicí,  tak
samozřejmě ztrácela voliče i ve prospěch hnutí ANO. To jsou důvody, které vidím,
pokud jde o KSČM.
A pokud jde o ČSSD?
To je historie sama pro sebe, protože dostat během prakticky jedenácti let nejsilnější 
politickou  stranu  do  pozice  politické  hvězdné  pěchoty,  tak  na  to  je  potřeba  mít
opravdu  hodně  netalentovaných  a  neschopných  lídrů,  což  se  bohužel  sociální
demokracii  přihodilo.  Říci,  který  faktor  rozhodl  největší  měrou  o  jejím  politickém
neúspěchu, kdy její volební výsledky se prakticky od roku 2010 neustále zhoršovaly,
bych asi nedokázal, ale je to celá řada věcí. 
Tím  hlavním  podle  mě  je  prohlubující  se  klientelismus  uvnitř  ČSSD,  takový  ten
»jánabráchismus«. Tento systém se odvodil od Boh. Sobotky, od bývalých sociálních
demokratů,  což  byla  struktura,  která  byla  jediná  horizontální  v celé  straně.  Mezi
bývalými  mladými  sociálními  demokraty  byla  celá  řada  schopných  lidí,  kteří
klientelistickou síť  nepotřebovali,  ale přesto do  ní  byli  zapojeni,  byť  mírně.  Nebýt
v klientelistické  síti,  znamenalo  nemít  možnost  se  prosadit.  Výsledkem  bylo,  že
v ČSSD se přestali prosazovat schopní lidé, postupně odcházeli otrávení, strana se
zapojila do klientelistických praktik. Téměř bych nenašel kraj, kde by neměla v tomto
směru  problém,  výjimkou  je  snad  jenom  Vysočina,  východní  Čechy  díky  Janu
Birkemu a možná Zlín.  Myslím  si,  že  voliči  to  vnímali.  Zejména,  když se ty věci
opakují,  když vše nasvědčuje  tomu,  že  strana není  schopna provést  sebereflexi,
ustoupila od principu presumpce viny, který jsem prosadil, což je velice závažná věc,
protože když volič ví, že ze strany je okamžitě vyhozen člověk, který je obviněn, tak
mu to dává určitou důvěru v tu stranu, že dokáže zatočit s korupcí. Já jsem to dělal
trvale a lidé si taky dávali setsakra pozor, aby do něčeho neupadli. Sobotka to však
začal dělat výběrové. Vůči kámošům byl benevolentní, vůči těm, se kterými kámoš
nebyl,  byl velmi tvrdý. Dá se říci,  že v ČSSD se vytvořilo klima, kde ti  poslušní a
často neschopní se dostávali do vedoucích funkcí. To klima bohužel trvá, dokonce se
ještě prohloubilo, protože stranu začali hromadné opouštět schopní lidé, a prakticky ji
ovládají  lidé,  kteří  ty  schopnosti  nemají.  Ten  klientelistický systém  trvá,  je  to  jak
krunýř, který tu stranu svírá a který zabraňuje, aby se dostala z místa.
To jsou jen některé důvody, které uvádím, ale určitě jich je celá řada. Chtěl bych říci,
že  se  chystám  napsat  knihu,  která  bude  takovým  pohledem  dovnitř  sociální
demokracie, a kde se řada lidí také pozná.
Nicmén ě pravdou je, že práv ě díky KS ČM a ČSSD vláda dokázala prosadit řadu
věcí v sociální oblasti, zvyšovaly se d ůchody, p řídavky na d ěti atd. Není chyba,
že tyto strany nedokázaly prodat to, že k t ěmto zm ěnám došlo  jejich zásluhou?
Podle  mě  by  bez  těchto  dvou  levicových  stran  k těm  změnám  nedošlo  určitě.
Nicméně  marketink  komunistů,  kteří  byli  mimo  vládu,  takže  těžko  si  mohou
přivlastňovat  její  úspěchy,  i  když  ten  systém  dohody,  který  udělal  Vojtěch  Filip
s hnutím ANO, nebyl  špatný, takže mohl prodat některé věci,  které vláda udělala,
jako výsledek politiky komunistů, nebyl ideální. Upřímně, přístup komunistů do médií
nebyl  nikdy ideální  a  pravdou  je,  že  ani  přístup  médií  ke  komunistům.  Proč  by
komunisty média chválila?
Pokud jde o ČSSD, ta přístup do médií sice měla, ještě z mých časů měla vytvořený
vynikající  marketink, kterého se však zbavila,  kromě  toho Sobotka byl  introvertní,
takže  všechny  souboje  o  voliče  postupně  s Andrejem  Babišem  prohrával.  To
samozřejmě  vedlo k tomu, že tu smetanu v podobě  vzrůstající  podpory ze strany
voličů sbíralo hnutí ANO, a ne ČSSD.
V  posledním parlamentním roce média, která byla spjata s nynější vládou, s tehdejší
opozici,  velmi silně  útočila především na ČSSD, protože stratégové, kteří  stáli  za
touhle  tou  kampaní,  si  uvědomovali,  že  pokud  sociální  demokracie  nezíská  pět
procent, tak Andrej Babiš přijde o jednoho spojence a vytvoří  se pravicová vláda.
Útočit na sociální demokracii tak bylo velmi praktické. Bohužel k tomu přispěli i vnitřní
rozpory v rámci ČSSD. Připomeňme si například kauzu Vrbětice nebo tu takzvanou
připravovanou  cestu  Jana  Hamáčka  do  Moskvy,  kdy  bohužel  někteří  významní
funkcionáři  ČSSD  vystupovali  proti  svému  předsedovi.  Jako  takoví  silně
spolupracující  proti  Hamáčkovi  vystupovali  Petříček  a  Netolický.  Je  to  zvláštní
hloupost  těchto  lidí,  kteří  si  neuměli  spočítat,  co  to  pro  stranu  bude  znamenat.
Hamáček  s Janou  Maláčovou  byli  vlastně  jediné  mediální  devizy,  které  sociální
demokracie v té době měla. No, a pokud Hamáček a jeho řekněme legitimita byla
zpochybněna, jeho popularita díky téhle pseudoaféře silně klesla, tak samozřejmě se
to  promítlo  i  na  volebním  potenciálu  sociální  demokracie.  Lidé  typu  Petříčka  a
Netolického si samozřejmě přáli neúspěch ČSSD ve volbách. Neuvědomovali si ale,
že když se strana stane neparlamentní, tak se sice zbaví svých politických soupeřů,
no ale budou mimo Sněmovnu a tam není snadné se dostat. Takže je to výsledek
jejich až nenávisti a neloajality, kterou projevovali vůči svému předsedovi.
Levicové  strany  p řitom  byly  ur čitou  zárukou  obhajoby  sociálních  jistot.
Znamená to, že lidé o tyto záruky nestojí?
Lidé nabyli dojmu, že ochráncem jejich zájmů je Babiš, což je paradoxní, že miliardář
má být ochráncem zájmů pracujících. Takové paradoxy se ale v životě někdy stávají.
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Považujete hnutí ANO za levicový subjekt?
Hnutí ANO se chová spíše jako levostředové hnutí, ale v některých otázkách je tomu
určitě  vzdálené. Babiš, ale i  další  lídři  hnutí,  si  uvědomují,  že musí dělat  tuto levo-
středovou nebo sociální  politiku,  jinak  budou ztrácet  hlasy.  Je  otázka,  ve  prospěch
koho by je ztráceli. Zůstává už jen parlamentní hnutí SPD, a pokud také změní  trochu
svůj charakter, tak je schopno do určité míry zastat roli levicových stran.
Jak se podle vás odráží absence levice ve Sn ěmovn ě na řešení sou časné situace
ve spole čnosti,  myslím tím pomoc obyvatel ům s rostoucí inflací,  energetickou
krizí atd.
Obě opoziční strany se snaží vystupovat velmi razantně, takže tam vlastně ta levice ani
příliš nechybí. Opozice při současném rozložení sil v PS stejně nemá možnost něco
prosadit.  Vládní většina je poměrně  pevná, i  když vláda je velmi špatná, popularitu
ztrácí, vždyť už se to přestalo i zveřejňovat, aby ty věci nebyly tak jasné.
Proč si myslíte, že jsou ve spole čnosti tak silné protilevicové nálady?
Nemyslím  si,  že  jsou ve  společnosti  silné  protilevicové nálady.  Tu politiku ČSSD a
KSČM dělá  někdo  jiný.  Jak  hnutí  ANO,  tak  SPD vyplnily  prostor,  který  tady dříve
zaplňovali sociální demokraté a komunisté.
Jak vy  vidíte šance levice do budoucna? Má šanci n a návrat do politiky?
Situaci v komunistické straně příliš neznám, zdá se mi ale, i když bych si to tak úplně
nepřál, že ta situace objektivně nazrává k tomu, že KSČM je na odchodu z politické
scény, ať se mi to líbí nebo ne. V KSČM to je svým způsobem objektivní proces, ke
kterému došlo  prakticky  ve  všech  zemích  bývalého  sovětského  bloku.  KSČM byla
výjimkou, ale to se změnilo.
Pokud jde o ČSSD, tak ta se k ní svým způsobem také přibližuje, ale tam je to dáno
opravdu  naprostou  neschopností  lídrů.  Sociální  demokracie  samozřejmě  z mnoha
důvodů  ztratila  podporu,  ztratila  důvěryhodnost  zejména  neplněním  slibů,  svojí
nevýraznou politikou, a teď je to těžké změnit. Kromě toho stranu ovládli lidé, kteří jsou
spjati s B. Sobotkou, kteří se cítí být majiteli té strany, protože za normálních okolností
by přece po takovém debaklu ve volbách museli  rezignovat. Oni však žádný důvod
k rezignaci necítí a chtějí se zase reprodukovat sami ze sebe.
Musí se stát něco nového, musí přijít noví lidé, nebo staronoví lidé, kteří se osvědčili
v minulosti. Možností je i hledat cestu ke spojení levicových sil a přestat snít o nějaké
levicové pražské kavárně.  ČSSD byla vždycky plebejská strana, která byla na levici
nebo v levém středu, tomu já rozumím, ale hledat společného jmenovatele se Stranou
zelených, je cesta do pekel, a to se ukázalo v Praze. Zelení v podmínkách Čech nejsou
moderní levicovou stranou jako v Německu nebo Rakousku.
Vidíte  jednu z možných cest, jak vrátit levici do vysoké politiky, její spojení?
Určitě. Nepoužil bych slovo sjednocení, ale určitě spojení, spojenectví, aliance. Myslím
si,  že  je  možné  se  podívat  i  po  těch menších  politických stranách,  které  se  hlásí
k levici. Je potřeba, aby ČSSD a KSČM, které ještě mají nějaký majetek, alespoň část
nepotřebného  majetku  zpeněžily,  získaly  tak  peníze  pro  příští  volební  kampaň  a
prakticky už dneska začaly s její  přípravou. V čase,  kdy probíhá online komunikace
s členskou základnou, s funkcionáři, nepotřebují strany tolik budov a sekretariátů a je
potřeba mít na tu příští volební kampaň dost peněz. Nedělejme si iluze, politická levice
žádného  významného  sponzora  nezíská,  sponzoring  levicových  stran  je  prakticky
vyloučen, takže musí vycházet z toho, co je, a především začít s přípravou kampaně a
rekonstrukcí těch stran velmi rychle.
Takže ano, spojení levicových sil a jejich spole čný postup, to je m ůj recept na
návrat levicových stran do vysoké politiky .
Jana Dubni čková
 
 PÍŠETE NÁM  Občanské FÓRUM .

 ZHOUBNÉ dogma ředitel ů zeměkoule . 
  V jedné pěkné a moudré knize anglického autora A. Brahma, s podivným názvem
"Kráva která plakala", plné poučných příběhů, mě zaujala povídka MEXICKÝ RYBÁŘ.
Tam je naprosto dokonale vylíčen a popsán zhoubný naturel těch amerických ubohých
duší. V  povídce je líčen rybář, který brzy ráno vyplouvá na moře, nachytá  trochu ryb a
poměrně  brzy  se vrací  na  břeh.  V poledne poobědvá  se svojí  ženou,  po  siestě  si
pohraje s dětmi a po večeři  jde do cantiny, dá si trochu teguily a s přáteli  hraje na
kytaru. Žije si ze svého mála spokojený život. Pozoruje ho bohatý Američan, který tam
dlí  na dovolené a jak už je samozvaným ředitelům zeměkoule vlastní,  začne rybáři
udílet svoje vrchnostenské rady. A světe div se, činil tak prý zcela zdarma. Jsou to v
podstatě rady hloupé rybářky z pohádky " O zlaté rybce ". Ten bohatý Američan radí
skromnému rybáři, aby byl na moři dlouho do večera, nachytal více ryb, z prodeje si
koupil větší loď, najal si lidi, ulovil hodně ryb a když bude pokračovat ve stylu tohoto
byznysu, bude brzy h r d ý m majitelem rybářské flotily, pak přestěhuje své ústředí do
Mexico City nebo do Las Angele,  se svou společností  vstoupí  na burzu  a různými
dalšími  manévry  se  z  něj  stane  multimilionář.  Mexický  rybář  se  udiveně  ptá  toho
amerického profesora na ekonomické universitě  :  "Ale seňore profesore, co budu s
tolika  miliony  dolarů  dělat?  " Universitní  profesor  vyučující  v  USA harpagonii  byl
odpovědí rybáře zaskočen. Po chvilce váhání mu odpověděl . " Abyste si potom koupil
haciendu v tak krásné vesnici jako je tato, ráno vyplouval v bárce na moře, ulovil si pár
ryb " atd., přesně tak, jak svůj život líčil rybář Američanovi. A co na to ten " hloupý ",
skromný rybář ?: " Ale seňore profesore, vždyť tohle všechno já dělám už teď!" / Kdo je
tu potom hlupák a kdo moudrý člověk?/ 
  Tímto hloupých harpagonským dogmatem neustálého chtění moci a bohatnutí, jako
morem,  nakazili  Američané  celý  svět. Kam  je  samotné  to  jejich  dogma dovedlo  ?
Harpagoni sedí na svých milionech, miliardách, jako ropuchy na prameni a spokojeně
se dívají do hluboké sociální propasti mezi nimi, harpagony a bezdomovci, žebráky.   
  Kdysi bohatá Amerika je obrovsky nesplatitelně zadlužená. Jak skončila v pohádce "O
zlaté rybce " ona  mamonu a moci chtivá rybářka, snad všichni víme. Stejný osud jako
tu rybářku z pohádky potkal  i  Ameriku a Evropu,  která přijala jejich dogma za své.
Nemálo  Mexičanů  propadlo  tomuto  harpagonskému dogmatu,  celému světu  hloupě
americkou propagandou podsouvanému. Kdysi skromní Mexičané, kterým stačilo ke
spokojeným  životům  tak  málo,  nyní  migrací  přes  hranice  kráčí  za  vidinou  svého
zbohatnutí  do  té  krásné  a  dříve  bohaté  země,  všem  zaslíbené,  do  americké
HARPAGONIE .                                       E Smutná 
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zve členy KSČM i občany k účasti na malém

pietním shromáždění  u příležitosti 
65. výročí úmrtí 

Antonína Zápotockého

Neděle   13. listopadu 2022   

u pomníku v Zákolanech
v 10,00 hodin
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                               Opáčko z dějepisu 32
Třetí  fází  války  třicetileté  byla  válka  dánská.,  1625-29.   V  čele
koaličních odpůrců  stál dánský král Kristián IV. Nebývalou moc a
bohatství  v  Čechách získal  válečník  Albrecht  z  Valdštejna.   Z
pověření císaře postavil vlastní armádu, která pronikla až k moři a
tak  přinutil  Dánsko  k  podepsání  míru.  Ferdinanda  varovali  před
Valdštejnovou  mocí,  císař  ho  odvolal.  Pak   se   rozhodl  vyhlásit
rekatolizaci pro všechny země, spadající pod římsko německou říši.
To  vyvolalo  další  protihabsburskou  koalici.  Král  Gustav  Adolf  se

postavil do čela, nastala válka švédská – 1630-35. Sasové při ní vpadli do Čech, s
nimi se vrátila i část českých  protestantů, kteří se pokusili získat Albrechta a nabídli
mu titul českého krále. Bez odezvy. Slánský kronikář uvádí, že když císařský maršál
Tilly  ztratil  bitvu u Breitenfeldu,  ustupující  císařské vojsko  se ve Slaném najedlo,
vyloupilo některé sousedy a ustoupilo ku Praze. Sasové i exulanti přišli 8.11.1631  do
Slaného  a  byli  uvítáni  jako  osvoboditelé.  Nechali  zde  posádku  a  16.11.  obsadili
Prahu.  Sasští  žoldáci  měli  daleko do  osvoboditelů,  kradli,  ba  i  jednoho  souseda
zamordovali. Valdštejn byl císařem opět  povolán a karta se obracela. Král Gustav
Adolf  padl.  Sasové  stačili  vyloupit  město,  zámky  v  Kladně  a  ve  Smečně  a  po
ujednání míru s Valdštejnem odtáhli domů i s kořistí. S nimi i smutní exulanti. Císař
pro jistotu a z obavy z jeho vojenské  síly nechal  Albrechta v Chebu zavraždit. Asi
zbytečně -  byl už v té době vážně nemocen. Poslední fází byla válka francouzsko –
švédská, 1635-48. Těsně před uzavřením míru v městech Münster  a Osnabrück ve
Vestfálsku  se Švédové zmocnili  části  Prahy na levém břehu Vltavy,  vydrancovali

hrad  a domů  si  odvezli  nesmírné poklady kulturní  i   historické.   Konce války se
Ferdinand nedožil.  Zemřel  v roce 1637 a zanechal svému druhorozenému synovi
Ferdinandovi  rozvrácenou  zemi  a  nedokončené  války.  Žil  podle  ideje,  kterou  mu
vštípili  jezuité.  Vladař  je  odpovědný také za  blaho duší  poddaných.  Nezachrání-li
duše poddaných od kacířství, nedojde ani jeho duše spásy. Mír  vestfálský upevnil
absolutizmus v celé Evropě a stanovil zásadu „cuius regio, eius religio.“ Protože u
nás už byli pány jen katolíci, musela být celá země katolická. Pro naši zemi války
přinesly nesmírnou bídu,  zahynulo snad milon lidí,  po zemi se potloukali  žebráci,
lupiči a trápili selský lid. Význam měst na dlouho upadl. Ale i v této době vznikala
krásná barokní díla, samozřejmě hlavně pro pohodlí a potěšení vyvolených. Barokní
nádhera kostelů  měla také přispět  k  rekatolizaci.  (Teď  se z ní můžeme těšit  i  my
bezvěrci.)  Zmínili  jsme se o všemi pronásledované Jednotě  bratrské, vzniklé roku
1547.  Krátce  byla  povolena  Rudolfovým  majestátem.  Podporovali  ji  ze  známých
osobnosti třeba Petr Vok z Rožmberka, Václav Budovec z Budova. V průběhu svého
působení se přikláněla tu ke kalvinizmu, tu se přiblížila luteránům. Zůstala ale však
svá s kredem žít  podle bible a po vzoru prvých křestanů.  Pod hesly víra,  láska,
naděje.  Bílou  Horou  a  vestfálským  mírem  skončila  na  našem  území.  Tisíce
vyznavačů musely opustit zemi. Za hranicemi vytvořila dvě velká centra – ve Fulneku
a Horní Lužici, kde si Moravští bratři vystavěli svoji vlastní obec, nazvanou Herrnhut-
česky Ochranov. Vysílali dokonce misionáře do celého známého světa. Ještě dnes
působí  Moravská  církev  v  sekcích  Evropa,  Afrika,  Karibik  a  Severní  Amerika.  A
samozřejmě,  u nás doma je Jednota bratrská jednou z mnoha  státem uznaných
církví  také.  Nemůžeme  vynechat  posledního  biskupa  církve  Jana  Ámose
Komenského , světově uznávaného myslitele a pedagoga. Narodil se 28.3.1592 na

severní Moravě, přesné místo známo není. Studoval na univerzitě v
Heilbronu a už jako student pomáhal s výukou ostatních. Roku 1616
byl vysvěcen na kněze. Prostestantští kněží se mohou ženit, se třemi
ženami měl několik dětí. Poprve se oženil ve  Fulneku, kde učil na
škole. Z vlasti musel po Bílé Hoře pochopitelně odejít. Žil na mnoha
místech,  setkával  se  s  významnými  osobnostmi  a  vzdělanci  své
doby. Všude psal. Žil v Uhrách, Lešně, ve Švédsku – tam byl pozván,

aby provedl reformu školství. Poslední léta prožil  v Amsterodamu, kde 15.11.1670
zemřel. Nejen doma, ale i  ve světě se mu říká učitel národů. Pedagogické spisy -
„  Brána jazyků  otevřená,“  „  Svět  v  obrazech“,  „Škola hrou“.  Po Vestfálském míru
napsal „Kšaft umírající matky Jednoty bratské“. Nejvýznamnějším dílem nábožensko
filozofickým je „Labyrint světa a ráj srdce“. V  Lešně  došlo v době jeho pobytu k
velkému požáru, mnoho jeho písemností bylo nenávratně zničeno. Největší ztrátou
bylo  jeho celoživotní  dílo  –  nedokončený slovník  česko – latinský.  FERDINAND
III.,1637-1657.  V  českých  zemích  nastává  dlouhé  údobí,  kterému říkáme možná
podle Aloise Jiráska doba.....myslím že je zbytečné dávat možnosti.  PH

Všem členům, kteří v měsíci listopadu oslaví svá životní
jubilea,   děkujeme za jejich práci pro stranu a do dalších

let přejeme oceán štěstí, moře lásky, řeku přátelství,
pramének naděje  ani kapku zklamání a k tomu velký
kopec zdraví a   pohodu a spokojenost v osobním  i

rodinném životě.   OV KSČM 


